

*(Translated from Russian)*

Permanent Mission of the Russian Federation  
3902

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations Office and other international organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights and, with reference to letter AL RUS 6/2020 of 11 September 2020 containing a joint enquiry from the special procedures of the Human Rights Council, has the honour to transmit herewith additional information from the Russian Federation in supplement to note verbale No. 3379 of 5 October 2020.

The Permanent Mission of the Russian Federation takes this opportunity to convey to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights the renewed assurances of its highest consideration.

Geneva, 10 November 2020

Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights



**Information regarding the joint enquiry from the special procedures of the Human Rights Council on the development of the situation with the provision of housing and redress for citizens of the Russian Federation who have been rehabilitated as victims of the political repression of the Soviet era and the members of their families**

*Reference:* AL RUS 6/2020

The Russian Federation, having examined the above-mentioned joint enquiry of the special procedures of the Human Rights Council, has the honour to transmit the following information.

The Russian Federation is inclined to regard this joint enquiry as an attempt to influence the national legislative process, essentially to interfere in the domestic affairs of a sovereign State. We trust that in future the special procedure mandate holders will refrain from such steps and will be clearly guided by the mandates given to them.

Nonetheless, for reasons of good faith, the Russian Federation would like to confirm that, on 14 July 2020, the Government put forward federal bill No. 988493-7, amending article 13 of the Act on the Rehabilitation of Victims of Political Repression as regards the provision of housing to rehabilitated persons who lost their homes as a result of such repression, to the State Duma, the lower house of the Federal Assembly (the parliament of the Russian Federation). The bill was drafted by the Ministry of Construction, Housing and Public Utilities.

An alternative bill, No. 1024052-7, drafted by deputies S.M. Mironov and G.P. Khovanskaya, was also presented to the State Duma.

These bills, as well as the general situation with regard to the provision of housing and redress to citizens of the Russian Federation who were rehabilitated as victims of the political repression of the Soviet era, are currently under consideration by the State Duma.

---

ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО  
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ  
ПРИ ОТДЕЛЕНИИ ООН И ДРУГИХ МЕЖДУНАРОДНЫХ  
ОРГАНИЗАЦИЯХ В ЖЕНЕВЕ

15, avenue de la Paix,  
1202 GENÈVE



MISSION PERMANENTE DE LA FEDERATION  
DE RUSSIE AUPRES DE L'OFFICE DES  
NATIONS UNIES ET DES AUTRES  
ORGANISATIONS INTERNATIONALES AYANT  
LEUR SIEGE A GENÈVE

Telephones: 733 18 70, 734 51 53, 734 66 30  
Telefax: 734 40 44

№ 3902

Постоянное представительство Российской Федерации при Отделении ООН и других международных организациях в Женеве свидетельствует свое уважение Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека и в дополнение к Ноте №3379 от 5 октября 2020 года имеет честь препроводить информацию Российской Федерации в связи с совместным запросом Специальных процедур Совета ООН по правам человека AL RUS 6/2020 от 11 сентября 2020 года.

Постоянное представительство пользуется настоящей возможностью, чтобы возобновить Управлению уверения в своем высоком уважении.

Приложение: упомянутое, на *2 шт.*

г. Женева, *09* ноября 2020 года



Управлению Верховного комиссара ООН  
по правам человека

г. Женева

**Информация в связи с совместным запросом специальных процедур Совета ООН по правам человека о развитии ситуации с предоставлением жилья и возмещением ущерба гражданам Российской Федерации, реабилитированным в качестве жертв политических репрессий советского периода, и членам их семей**

Reference: AL RUS 6/2020

Российская Федерация, изучив указанный выше совместный запрос специальных процедур Совета ООН по правам человека, имеет честь сообщить следующее.

Российская сторона склонна рассматривать совместное обращение специальных процедур СПЧ в качестве попытки оказать влияние на национальный законотворческий процесс, т.е. по сути вмешаться во внутренние дела суверенного государства. Рассчитываем, что впредь специальные докладчики воздержатся от подобных шагов и будут четко руководствоваться вверенными им мандатами.

Одновременно, руководствуясь соображениями доброй воли, российская сторона хотела бы подтвердить, что 14 июля 2020 года в Государственную Думу Федерального Собрания Российской Федерации (далее – Госдума России) Правительством Российской Федерации был внесен проект федерального закона № 988493-7 «О внесении изменения в статью 13 Закона Российской Федерации «О реабилитации жертв политических репрессий» в части обеспечения жилыми помещениями реабилитированных лиц, утративших жилые помещения в связи с репрессиями. Документ был подготовлен Министерством строительства и жилищно-коммунального хозяйства Российской Федерации.

Кроме того, на рассмотрение Госдумы России был внесен альтернативный законопроект под № 1024052-7, подготовленный депутатами С.М.Мироновым и Г.П.Хованской.

В настоящее время данные законопроекты, как и в целом ситуация с предоставлением жилья и возмещением ущерба гражданам Российской Федерации, реабилитированным в качестве жертв политических репрессий советского периода, и членам их семей, находятся на рассмотрении Госдумы России.